
Budakeszi Krónika Budakeszi Hírmondó

Újraéled a Nádas-tó
Ezekben a hetekben is 
folytatódik Budakeszi jövőjének 
tervezése, amelyben fontos 
szerep jut a környezetünkben 
lévő természeti értékek 
megőrzésének, gyarapításának. 
Weiperth András biológus írása 
a Nádas-tó kapcsán végzett 
munkába enged bepillantást

Az elmúlt években Budakeszi fej
lesztésének lehetőségeiről több 
terv is született, melyek között a 
nagyobb gazdasági és ipari beruhá
zásoktól egészen a zöldmezős fej
lesztésekig sokféle elképzelés és 
terv látott napvilágot. A fejleszté
sek jelentős része mind anyagilag, 
mind pedig a felmerülő környezet
átalakítások miatt a lakosság szá
mára nem voltak elfogadhatóak. Az 
utóbbi években kialakult közlekedé
si-, és területfejlesztési helyzet 
hatására a lakosság felöl egyre 
nagyobb igény mutatkozik, hogy a 
külterületek további fejlesztésekor 
olyan beruházások valósuljanak 
meg, amelyek az itt élők számára 
élhetőbbé teszik Budakeszit.

Az elmúlt években több kezde
ményezés indult a Budakeszi 
Herbárium és a Magyar Dendrológiai 
Alapítvány részéről, hogy a 
Budakeszitől nyugatra elterülő 
területeken egy világszínvonalú 
arborétumot hozzanak létre. Ezzel 
párhuzamosan kibontakozott a 
Budakeszi székhelyű Budakörnyéki 
Natúrpark megalapításának szán
déka, hogy a környező települések 
és a főváros összefogásával meg- 
védhessék azokat a környezet- és 
természetvédelem számára fontos 
értékeket, melyekben bővelkednek 
a Budapesttől nyugatra elhelyez
kedő területek. A leendő arborétum 
megtervezésekor nagy hangsúlyt 
helyeztek a Budakeszi határában 
elterülő Nádas-tó „újraélesztésre”, 
mely a megvalósuló bemutatóköz
pontok és az egyes fagyűjtemények 
mellett kiemelt hangsúlyt kapna. 
Az első lépések idén áprilisban tör
tént mamutfényő ültetések, melyek 
során négy fa kiültetése történt a 
meglévő kettő mellé.

A budakeszi Nádas-tó egy régi 
világ utolsó hírmondója, mely jelzi, 
hogy az közelmúltban még 
működtek azok a természeti folya
matok, melyek révén egy sekély, kis 
kiterjedésű, de állandó vízborítással 
rendelkező tavacska fennmaradha
tott. A tó és a környéke természeti 
értékekben gazdag, és ezért 1990- 

ben védetté nyilvánították, melyet 
2008-ban meghosszabbítottak. A 
Nádas-tó rehabilitációjának szám
talan indoka van.

Említsünk meg néhányat! A 
vizes élőhelyek védelme ma már 
nem csak országos, hanem világvi
szonylatban is az első helyen szere
pel a környezetvédelmi beruházások 
terén. A vízellátás biztosítása a 
kistérségi környezetvédelmi prog
ram prioritása között szerepel. A tó 
rehabilitációja a leendő arborétum 
és parkerdő, valamint a natúrpark 
integráns részét képezheti, ezzel 
párhuzamosan szerves része lehet a 
Budavidéki Zöldút hálózatának. A 
létesülő arborétummal együtt a kör
nyezettudatos nevelés helyi, térségi 
és a távolabbi települések oktatási 
intézményinek bevonásával pedig 
regionális szintre is emelhető, és így 
a természetvédelmi oktatás alapin
tézménye lehet. A fővárosi agglo
meráció zöldfelületeinek rohamos 
csökkenése mellett a terület az 
utolsó bástyájaként a helyi és kör
nyező települések lakosai számára 
kikapcsolódási lehetőséget biztosít
hat.

Emellett az Európai Unió ún. 
Víz Keretirányelv (VKI) a vizek (ter
mészetes és mesterséges vizes 
élőhelyek) jó ökológiai állapotának 
megőrzését írja elő. A Nádas-tó 
rehabilitációjával a VKI helyi meg
valósulását is jelentené.

A Nádas-tó rehabilitációjának 
előkészületi munkáit 2009 elején 
újult erővel kezdtük el. Az előzetes 
tanulmányok és tervek alapján a tó 
rehabilitációja lehetséges, és 
szükségszerű.

A levéltári munkák során talált 
dokumentumok szerint a terület az 
elmúlt évszázadban vizes élőhely 
volt, melyet facsoportokkal övezett 
nedves kaszálók és legelők szegé
lyeztek. Az 1965-ös légifelvételek 
szerint a tóban víz van. Aki régebb 
óta él a településen, az emlékezhet 
rá, hogy a '90-es évek közepén még 
az általános iskolások és gimnazis
ták környezetismeret, valamint bio
lógia oktatás céljából gyakran láto
gatták a tavat, amelyben akkor még 
néhány foltban szabad vízfelületek 
is akadtak. Napjainkra ezek teljesen 
eltűntek, de tavaszi hóolvadások, 
vagy hosszantartó csapadékos idő
szak után a tó egyes pontjain kisebb 
fakadóvizek és zsombékos területek 
jelenek meg.

A tó rehabilitációjának legna
gyobb nehézsége a vízhiány, aminek 

hatásaként jelenleg a tó degradált 
állapotban van. A tervekben szerep
lő célállapot egy olyan vizes élőhely 
létrehozása, melynek vízellátása 
folyamatos és természetes módon 
biztosított. Az. egyre gyakoribb 
aszályos évek miatt megfontolandó 
az esetleges csapadékvizekkel és a 
kutakból történő külső vízpótlás is.

A terület teljes bejárása és az 
előzetes felmérések után megálla
pítható, hogy a Nádas-tó teljes 
területének (16,3312 hektár) reha
bilitációja esetén egy több mint 6 
hektáros szabad vízfelülettel ren
delkező tavat lehetne kialakítani. Ez 
a teljes terület közel 40 százaléka! 
Ehhez kapcsolódnának a fás és gyep 
vegetációval rendelkező területek. 
Az előzetes számításokban benne 
vannak az egyes szigetek, melyeket 
fahidak kötnének össze. A tó északi 
oldalán elhelyezkedő erdő madár
védelmi terület lenne, melyet a 
látogatók elől elzárnánk, de a szige
tekről és a kiépített hidakról megte
kinthetőek lennének, valamint 
később kutatási céllal csónakkal 
bejárható lenne. A tó rehabilitáció
jának tervezésekor az egyik első
számú szempont lesz, hogy a jelen

Nemzetközi tornát nyertek

Testvérvárosunkban, Neckars- 
ulmban 75 éves fennállását ünne
pelte az Obereisesheim futballcsa
pata. Ebből az alkalomból nagysza
bású labdarúgótornát rendeztek, 
amelyre - testvérvárosként - egy 
svájci különítmény mellett 
Budakeszi kiválóságai is ellátogat
tak.

S ha már ellátogattak, kiegyen
súlyozott, jó játékkal meg is nyer
ték azt. 

legi természetben a legkisebb 
beavatkozásokat végezzük. Sem a 
kialakítandó partmenti növényzet 
gyérítését, sem pedig esetleg erdő
kivágást nem végeznénk. A Meggyes 
utcai árokba futó természetes árok
nál egy zsilippel szabályoznánk a tó 
vízszintjét.

A konkrét tervezési munkák 
elkezdéséhez megtettük az első 
lépéseket. A Várostervezési és 
Környezetvédelmi Bizottság előtt a 
2009. május 12-én megtartott ülé
sen ismertettük a terveinket. Itt 
kértük, hogy támogassák egy térkép 
elkészítését, mely alapfeltétel a 
szükséges földmunkák számításai
nak elkészítéséhez, és nélkülözhe
tetlen a Nádas-tó rehabilitációját 
célzó pályázatunk összeállításához. 
Az Állami Vagyonkezelő felé meg
kértük a terület hasznosításának a 
jogát, hogy a beruházás engedélye
zési fázisát elkezdhessük. Mindezt 
azért tesszük, kedves budakesziek, 
hogy önök egy olyan természeti 
értékkel legyenek gazdagabbak, 
amire városunk minden lakója 
büszke lehet!

Weiperth András 
biológus

A góllövőlista második helye
zettje holtversenyben Apró Miklós 
és Andrasek Zsolt lett. íme a győz
tes csapat a kupával és a hozzá 
dukáló pezsgővel.
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